
Este Paquete PDF combina varios archivos.

Adobe recomienda que se utilice Adobe Reader o Adobe Acrobat versión 8 o posterior  
para trabajar con los documentos del Paquete PDF. Si actualiza a la versión más reciente, 
disfrutará de las siguientes ventajas:  

•  Excelente visualización de archivos PDF 

•  Facilidad de impresión 

•  Rapidez en las búsquedas 

Si no dispone de la última versión de Adobe Reader,  

haga clic aquí para descargar la última versión de Adobe Reader

Si ya dispone de Adobe Reader 8, 
haga clic en un archivo del Paquete PDF para verlo.

http://www.adobe.com/es/products/acrobat/readstep2.html




SEGELL


05


> Mònica, vostè ha estat una persona
que, de seguida i amb tota naturali-
tat, ens ha facilitat  aquesta entrevis-
ta. Sovint, però, es té una percepció
equivocada de les persones mediàti-
ques. Hom pensa que per la seva
fama i per la seva feina són inabasta-
bles. 


La veritat és que m’hauria agradat
atendre-us millor... Sempre ens agra-
daria satisfer les demandes dels
altres ràpidament. És la nostra obli-
gació: som on som per servir els
altres. La vida té poc sentit si no és
així. Treballem als mitjans o conduint
un autobús. Però, a vegades, tots els
compromisos s’acumulen i, no saps
com, la vida es converteix en uns
encreuats irresolubles... Hauré de
cridar en Màrius Serra!


> Per què aquests mites? Tan pode-
rós és el mitjà?


El mitjà és perillós, perquè fa creure
als altres allò que no és. La televisió
fa creure que som més del que som.
La imatge, la distància, la projecció
són factors que influeixen i fan pen-


sar als altres que els qui treballem a
la televisió som alguna cosa més. I
el més perillós de tot és quan nosal-
tres ens ho arribem a creure. Quan
deixem de veure’ns a nosaltres
mateixos com un més. I això passa
quan el nivell d’atabalament és tan
alt que no tenim temps ni de refle-
xionar sobre per què fem les coses
com les fem. 


Sempre dic als meus companys que
m’avisin si això em passa... i em fa
por que a vegades em passi sense
adonar-me’n i ells no m’ho facin
notar. És el passaport cap a la imbe-
cil·litat. He conegut molts companys
del mitjà famosos: els qui tenen més
nivell són els més modestos. Els qui
es creuen déus, en general, han per-
dut tant de temps pensant que són
fantàstics que s’han oblidat de ser-
ho de debò. Sí, aquest mitjà és peri-
llós: es menja les persones i les
converteix en egòlatres. Creuem els
dits ben creuats. 


> La vam conèixer personalment a
l’Escola Thau Sant Cugat, on va anar
a parlar als alumnes d’ESO sobre


l’entrevista que li va fer al bisbe Pere
Casaldàliga al Matto Grosso (Brasil).
Vam tenir la impressió que la curta
relació que va tenir amb el personat-
ge la va trasbalsar. Fins a quin punt
un personatge pot influir en les emo-
cions del periodista?


Feliçment, curta o llarga, qualsevol
experiència humana ens hauria de
poder trasbalsar; regirar el nostre
interior. Qüestionar-nos qui som, què
fem, com podem mirar de viure per
als altres més que no pas per a
nosaltres mateixos.  Regirar-nos de
dalt a baix amb una resposta a una
entrevista és un tresor que hem de
poder comunicar als qui ens escol-
ten. 


Va ser possible aleshores, al Brasil,
amb el bisbe Pere, però ho és,
penso, amb moltes altres persones
que viuen per als altres i no per als
seus objectius personals o professio-
nals. Em va passar amb Jane Goo-
dall, per exemple, aquest any..., i
amb Zygmunt Bauman, i espero que
em passi amb altres persones que
tinc previst entrevistar molt aviat... 
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Diàleg/


Conversa amb Mònica Terribas,
doctora en Ciències de la Comunicació
i directora del programa La nit al dia
de TV3
Enric Masllorens Director general de la ICCIC


Jesús Diego Secretari adjunt de la ICCIC


Mònica Terribas és llicenciada en
ciències de la informació per la Uni-
versitat Autònoma de Barcelona
(1991) i doctora en ciències de la
comunicació per la Universitat de
Stirling (Escòcia) (1994).


Mònica Terribas té una experiència
consolidada en el mitjà televisiu,
atès que ha col·laborat en diversos
programes de la televisió catalana,
com ara La vida en un xip (1989-
1991), Persones humanes (1994-
1996), Un tomb per la vida (1993-
1994) i Som i serem (1995-1996).


Des de l’any 2002 és cap d’Edició i
conductora del programa La nit al
dia. Ha estat mereixedora, entre
d’altres, del Premi Nacional de Cul-
tura (2003) i del Premi Ciutat de
Barcelona (2006).







> Pel seu programa, La nit al dia, han
passat molts personatges. Des dels
més importants quant a influència
política (recordem Colin Powell o el
president del Govern espanyol) o
mediàtica, fins als més propers, i no
per això menys importants. Qui deci-
deix quines persones són suscepti-
bles de ser entrevistades? I amb
quins criteris?


En última instància, ho decideixo jo,
naturalment, perquè en tinc la res-
ponsabilitat, però hi ha decisions
fàcils: si tens l’oportunitat d’entrevis-
tar Colin Powell o el president del
teu Govern o del Govern espanyol, o
Tony Blair, o qui sigui, s’ha de fer,
però n’hi ha d’altres, com Noam
Chomsky, Zygmunt Bauman,
Anthonny Giddens, que són més  ali-
ment de fons... més deslligats de la
notícia; m’hi entesto jo. Són perso-
nes clau per a mi, per entendre el
món on vivim, i m’agrada compartir-
les amb el nostre públic. 


> Un cop s’ha decidit el personatge,
en funció de la seva rellevància, es
pacten les preguntes? Us trobeu
sovint amb imposicions o demandes
que èticament costen d’assumir?


Mai, ningú. Puc dir-ho amb rotundi-
tat, perquè és així. No he pactat mai
cap pregunta amb ningú: ni amb cap
polític, ni amb cap personatge, per
molt rellevant que fos, ni Colin
Powell, ni presidents com Zapatero o
d’altres que he entrevistat... 


Pactar preguntes és enganyar l’es-
pectador. Modificar respostes, que
seria el cas en una entrevista de
premsa escrita, és una traïció a l’ac-
te de comunicació. S’ha de ser fidel
a la conversa. 


Per això sóc partidària d’entrevistes
de televisió: es veu tot el què passa,
els silencis, el llenguatge no verbal,
etc. I, sobretot, en directe. No hi ha
cap possibilitat de fer trampa. 


> Té fama de ser una periodista que
porta en tot moment les regnes del
reportatge o de l’entrevista ben tiba-
des i que fa poques concessions als
personatges entrevistats. Fins i tot un
programa d’humor d’aquesta mateixa
casa en fa una caricatura. És en reali-
tat tan dura com ens la volen fer
creure?


Jo crec que sóc qui sóc. A estones,
he de ser ferma a les entrevistes.
I, a estones, em cau la baba. Com
tothom, depèn de les circumstàn-
cies. Ara, jo no em definiria com una
bleda, francament. Però la gent que
em coneix sap que en la distància
curta no sóc gaire dura.


> La nit al dia són les notícies en pro-
funditat o bé és un complement del
telenotícies? Quina és la fórmula que
fa que La nit al dia sigui un programa
de referència informativa?


Jo crec que són totes dues coses.
Som el complement el dia que tenim
personatges protagonistes de la notí-


cia i afegim informació. A vegades
ens centrem en qüestions que els
telenotícies no tenen temps d’abor-
dar: les dificultats que tindrà l’escola
inclusiva quan el gran volum de nens
amb discapacitats hi estudiïn, per
exemple. 


Aquesta qüestió mereix un debat a
fons que un telenotícies no pot assu-
mir. Ho farem nosaltres. 


> Periodista i professora, per aquest
ordre?


No. Vaig ser periodista abans de
començar a fer classes, però ara
seria difícil haver de disposar un
ordre: em sento molt a prop dels
alumnes, molt enganxada a la docèn-
cia, i a la meva universitat, la Pom-
peu Fabra. Allà tinc bons amics. Hi
ha gent molt interessant que creu en
l’ensenyament públic, en la recerca. 


M’agradaria en un futur poder tornar
a la universitat més del que puc ara
per circumstàncies professionals, de
donar-li quelcom, tot i que penso que
l’experiència professional reverteix
en benefici també de la vida universi-
tària. 


> De la teoria de la comunicació a la
pràctica quotidiana, què li resulta
més fàcil?


La vida sempre és més difícil que la
teoria. Tots sabem teoritzar sobre la
felicitat. Per exemple, tots som capa-


ços de dir: “S’és feliç quan s’és
capaç de valorar les petites coses”,
però en realitat, poques vegades
som capaços de no obsessionar-nos
en petiteses i convertir-les en un
malson. 


La pràctica de la comunicació sem-
pre és més difícil que la teoria, com
en tot. Per això és fonamental, quan
ets a classe, ser capaç de traduir la
teoria a la praxi del dia a dia. 


> Darrerament ha estat guardonada
amb el Premi Ciutat de Barcelona, i
anteriorment amb el Premi Nacional
de Cultura. Per a una periodista jove
com vostè, obtenir uns premis d’a-
questa categoria li representa situar
el llistó cada vegada més alt? No li fa
basarda pensar que cada cop s’espe-
rarà molt més de la seva carrera pro-
fessional?


Com més et premien i et reconeixen,
més enemics et surten i més notes
la pressió: al teu voltant, perceps l’e-
xigència, que a vegades es tradueix
amb comentaris del tipus “ja no és
el que era”. Això passa sempre. 


Vivim en un món competitiu. 


La gent que és reconeguda destaca
per damunt dels altres. Depèn de
què dius, com que ets qui ets, agra-
da més o menys que si ho diu un
altre. Això no t’ha de portar a la
paràlisi, ni a condicionar el teu com-
portament o la teva manera de ser. 


Però fa més mal quan t’adones que
la gent et tracta diferent pel fet de
ser qui ets. És comprensible en una
societat en la qual l’èxit es premia i
es castiga, en paral·lel. 
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La televisió és un element estructu-
ral, fonamental, en la construcció
nacional. Per això tots els països el
món tenen cura de preservar, d’ua
manera o d’una altra, un control
sobre els continguts que emeten 


1 www.iua.upf.es/formats/formats1/a08ct.htm


> Una pregunta molt tòpica, supo-
sem. Quin és el personatge que li
hauria agradat entrevistar i que enca-
ra no li ha estat possible?


D’aquí a poques setmanes tindré
ocasió de fer tres coses que em ve
molt de gust fer: Noam Chomsky,
una entrevista a 33 persones del
carrer sobre la implicació ciutadana
en la vida política i un reportatge a
Etiòpia sobre la feina que fa Gil
Losada amb els nens orfes. Què
més es pot demanar? La nit al dia
és un programa que permet aquest
joc elàstic i és una meravella. 


> Podem acabar amb una pregunta
compromesa? 


No hi ha preguntes compromeses.
Només s’ha de saber quan es fan i a
qui comprometen més. A vegades,
les preguntes comprometen més a
qui les fa que a qui les respon, però
endavant... 


> En alguna de les entrevistes que li
han fet  hem llegit que utilitza Inter-
net per preparar algun dels seus pro-
grames. Nosaltres també ho hem fet
per preparar l’entrevista1. Deu recor-
dar l’estudi “Televisió, identitat nacio-
nal i esfera pública”, en el qual s’ob-
serven i s’analitzen dos programes de
televisió de màxima audiència per
reflexionar i estudiar aquests concep-
tes en el marc de dues nacions
sense estat com són Escòcia i Cata-
lunya... 


Doncs bé, la pregunta és: la televisió
pot arribar a ser un factor en el pro-
cés de construcció nacional? Cal que
sigui així?


Crec que és imprescindible. I aques-
ta no és una pregunta compromesa:
ha estat el motor de la meva curiosi-
tat durant l’elaboració de la meva
tesi doctoral a Escòcia. 


Els mitjans de comunicació són ver-
tebradors de la vida col·lectiva, i en
tant que ho són, són també cons-
tructors d’identitat, de referències,
de vivències mútues. Ajuden a cons-
truir i a modificar l’escala de valors i
els sentits de responsabilitat i pro-
jectes col·lectius. 
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